
ایسنا/البرز رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی )تات( 
بر ضرورت بهره گیری از فناوری هســته ای بــرای افزایش تولیدات 
کشاورزی تاکید کرد.به گزارش ایسنا، سید مجتبی خیام نکویی روز 
شــنبه دوم دی ماه در بازدید معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
انرژی اتمی از موسسه های تحقیقاتی وزارت جهاد کشاورزی مستقر 
در کرج اظهار کرد: موسسه های زیرمجموعه سازمان تات با تولید انواع 
واکســن های دامی، انسانی و انواع بذور کشاورزی از خروج میلیاردها 
دلار سرمایه از کشور جلوگیری می کنند.وی ادامه داد: انواع تولیدات 
این مراکز و موسســات باعث صرفه جویی ارزی در کشــور شده که 
در شــرایط کنونی اقدامی بسیار ارزشمند است.وی در ادامه با اشاره 
به افزایش روز به روز جمعیت کشــور و تاکید مقام معظم رهبری به 
ضرورت جوانی جمعیت ابراز کــرد: در افق ۱۴۳۰ جمعیت ایران به 
۱۳۰ میلیون نفر می رسد که برای تامین مواد غذایی آنها باید به فکر 
بود.این مســئول با تاکید بر ضرورت بهره گیری از فناوری هسته ای 

بــرای افزایش تولیدات کشــاورزی تصریح کرد: بــا توجه به ارتباط 
تنگاتنگ ســازمان انرژی اتمی و وزارت جهاد کشاورزی این هدف به 
راحتی محقق می شود.خیام نکویی ابراز کرد : امیدواریم با بهره گیری 
از فناوری هسته ای ۱۰ درصد بر میزان تولید محصولات کشاورزی در 
کشور بیفزاییم .معاون وزیر کشاورزی افزود: سازمان )تات( بزرگترین 
مجموعه تحقیقاتی در سطح خاورمیانه در صیانت از تامین موادغذایی 
است و بیشترین ایستگاه های تحقیقاتی در کشور را دارد.این مسئول 
با اشــاره به بخشی از دستاوردهای دولت سیزدهم در تولید گندم به 
عنوان یکی از مهمترین کالاهای اساســی کشور توضیح داد: در سال 
اول فعالیت دولت ســیزدهم سازمان تات با توزیع بذور مناسب بین 
کشاورزان توانست تولید گندم را شش میلیون تن افزایش دهد.وی با 
بیان اینکه اکنون قابلیت تولید ۱۸ میلیون تن گندم در کشور وجود 
دارد، گفت: در صورت تحقق این مهم ســالانه می توان ۴.۵ میلیون 

تن گندم صادر کرد.
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آیت الله رئیسی همزمان با آخرین شب پاییز با حضور در یکی از پادگان های ارتش جمهوری اسلامی در استان گلستان شب یلدا را کنار جمعی از 
سربازان گذراند.به گزارش ایسنا، آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور که در قالب دور دوم سفرهای استانی دولت مردمی به استان گلستان سفر 
کرده است، شامگاه پنجشنبه همزمان با آخرین شب فصل پاییز با حضور در یکی از پادگان های ارتش جمهوری اسلامی ایران در استان گلستان، 
دقایقی را در شب یلدا در کنار سربازان وظیفه این پادگان گذارند.در این دیدار یکی از سربازان وظیفه با تفأل به دیوان حافظ برای رئیس جمهور 
شعرخوانی کرد.رئیسی نیز در سخنان کوتاهی در جمع سربازان این پادگان اتکای به خدا و داشتن اعتماد به نفس را رمز موفقیت در کارها عنوان 

و جوانان را به بهره گیری از نیروی جوانی برای تحصیل علم و تلاش برای پیشرفت و آبادانی کشور توصیه کرد.

www.sobh-eqtesad.ir

شب یلدای رئیس جمهور در کنار سربازان

info@sobh-eqtesad.ir

طلای جهانی برای دلار 
شاخ و شانه کشید

قیمــت طلا در روز جمعه در حالی افزایش یافت که کاهش اندک 
تولید ناخالص داخلی آمریکا در ســه ماهه سوم و داده های ضعیف 
بــازار کار، دلار را بــه پایین ترین حد در چهار ماه اخیر رســاند.به 
گزارش ایســنا، تمرکز اصلی بر روی داده های کلیدی تورم بود که 
برای تأیید بیشــتر مبنی بر کاهش نرخ بهره فدرال رزرو در ســال 
۲۰۲۴ منتشر می شود. افزایش روز جمعه با استقبال از نشانه های 
ســرد شــدن اقتصاد ایالات متحده باعث شــد که طلا از محدوده 
معاملاتی بین ۲۰۰۰ تا ۲۰۵۰ دلار در هر اونس که در هفته گذشته 
ایجاد شده بود، عبور کند.بر اساس گزارش رویترز، بهای هر اونس 
طلا با ۰.۲ درصد افزایش به ۲۰۴۹ دلار و ۲۰ ســنت رســید، در 
حالی که هر اونس طلای منتهی به فوریه با ۰.۵ درصد افزایش به 
۲۰۶۰ دلار و ۶۵ ســنت در هر اونس رسید. رشد طلا پس از آنکه 
دلار در روز پنجشــنبه به پایین ترین حد بیش از چهار ماه گذشته 
رسید، رخ داد.بررسی در تولید ناخالص داخلی سه ماهه سوم نشان 
داد که اقتصاد ایالات متحده اندکی کمتر از انتظار اولیه رشد کرده 
است. سرد شدن رشــد اقتصادی به کاهش تورم و فعالیت نیروی 
کار اشــاره دارد.انتظار می رود این قرائت همچنان بســیار بالاتر از 
هدف سالانه ۲ درصدی فدرال رزرو باقی بماند که می تواند منجر به 
افزایش نرخ بهره بانک مرکزی در اواخر سال ۲۰۲۴ شود. انتظارات 
کاهش نرخ بهره به محض مارس ۲۰۲۴ باعث افزایش شــدید طلا 
در هفته گذشته شد، اگر چه چندین مقام فدرال رزرو هشدار دادند 
که شرط بندی برای تسهیل اولیه پولی توسط فدرال رزرو بیش از 
حد خوش بینانه است.طبق گزارش کیتکونیوز، در بازار سایر فلزات 
ارزشمند، بهای هر اونس نقره به ۲۴.۱۹ دلار رسید، قیمت پلاتین 
به ۹۸۰ دلار و ۱۴ ســنت رسید و قیمت پالادیوم به ۱۲۱۲ دلار و 

۶۴ سنت رسید.

نگرانی آب منطقه ای 
مازندران از کمبود ذخیره 
برفی در سال آبی جدید

ایسنا/مازندران مدیر عامل آب منطقه ای مازندران گفت: در رودخانه هایی 
همانند هراز، چشــمه کیله و چالوس که ذخیره گاه ندارند و بدون ســد 
هســتند باید به روان آب اتکا شود و وقتی ذخیره برفی نباشد هر چقدر 
بارندگی زیاد هم باشد در فصل بهار و کشاورزی نگرانی کمبود آب وجود 
دارد.حیدر داودیان در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به افزایش بارندگی در 
سال آبی جدید نسبت به سال گذشــته اظهار کرد: با توجه به بارندگی 
هایی که در ســال آبی جدید از ابتدای مهرماه تاکنون اتفاق افتاده است 
بالغ بر۲۲۰ میلی متر بوده که این عدد نســبت به ســال گذشته افزایش 
۵۰ درصدی را نشــان می دهد و نســبت به میانگین دراز مدت ۹ درصد 
افزایش داشته است.وی با بیان اینکه این اعداد نشان دهنده مناسب بودن 
میزان بارندگی امسال نسبت به سنوات گذشته است، افزود: در روان آب 
رودخانه نیز امســال ۴۴۰ میلیون متر مکعب آورد رودخانه های استان 
بوده اســت که نسبت به سال گذشته رشد را نشان می دهد اما نسبت به 
دراز مدت عدد منفی ۲۰ درصد کاهش ثبت شده است.وی تصریح کرد: 
این موضوع برمی گردد به اینکه خشکسالی هایی که در سنوات گذشته 
اتفاق افتاده زمین تشنه است و با وجود اینکه  سفره های زیرزمینی تقویت 
شده و وضعیت بارندگی هم مناسب تر است؛  اما روان آب شکل نمی گیرد 
زیرا نسبت به دراز مدت وضعیت مناسبی ندارد.مدیرعامل آب منطقه ای 
مازندران با بیان اینکه وضعیت آبی ما نســبت به سال گذشته وضعیت 
مناســبی است، گفت: در حال حاضر حدود ۱۴۴ میلیون متر مکعب آب 
در ســدها ذخیره داریم که این عدد در ســال گذشته ۱۲۰ میلیون متر 
مکعب بوده و این نشان می دهد که به رغم همه اینها وضعیت ذخیره آبها 
در استان خوب است.داودیان ادامه داد: در سد آیت الله صالحی مازندرانی 
یا سد البرز در حال حاضر ۸۸ میلیون متر مکعب ذخیره آبی وجود دارد 
که این عدد در ســال گذشته ۷۳ میلیون متر بوده است و در سد شهید 
رجایی ۳۳ میلیون متر مکعب ذخیره داریم که سال گذشته ۲۷ میلیون 
بوده اســت همچنین در ســد میجران حدود ۶.۵ میلیون ذخیره وجود 
دارد که ســال گذشته ۴.۴ میلیون متر مکعب بوده است.وی خاطرنشان 
کرد: در مجموع ذخیره آبها در ســد نسبت به ســال گذشته بهتر بوده 
اســت اما در آب بندان ها کمی عقب هستیم آنهم به دلیل اینکه در سال 
گذشته به دلیل خشکسالی بیشتر از ظرفیت از آب بندان ها استفاده شد 
اما در حال حاضر وضعیت رو به رشــدی داشــته اســت و ۵۰ درصد از 
ظرفیت آب بندان ها آبگیری شده است و در صورتی که این روند ادامه یابد 
امیدواریم ذخیره آب بندان ها کامل شود.مدیرعامل آب منطقه ای مازندران 
با بیان اینکه پیش بینی ما بر این اســت که وضعیت روان آب و بارندگی 
خوب باشــد، افزود: اما متاسفانه وضعیت ذخیره برفی ما خوب نیست و 
وقتی این ذخیره خوب نباشد در فصل بهار روان آب کمی خواهیم داشت.

داودیان گفت: در رودخانه هایی که ذخیره گاه ندارند و بدون سد هستند 
مثل هراز، چشمه کیله و چالوس باید به روان آب اتکا شود و وقتی ذخیره 
برفی نباشــد هر چقدر بارندگی زیاد هم باشد در فصل بهار و کشاورزی 

نگرانی کمبود آب وجود دارد.

گزیده خبر

ضرورت بهره گیری از فناوری هسته ای برای 
افزایش تولیدات کشاورزی

رئیس جمهور:

تورم مهار شده و وضعیت اقتصادی بهتری پیش رو داریم

 عامل ضعف پدافند غیرعامل 
شهری

تسهیل فرآیند نوسازی ناوگان حمل ونقل 
عمومی جاده ای

کارشناســان شهرسازی علت آمار تلفات بالای غیرنظامیان در غزه را، ضعف الگوی شهرسازی از 
جمله تراکم بالا در ایجاد پدافند غیرعامل می دانند.به گزارش خبرنگار مهر در جنگ اخیر غزه با 
متجاوزان صهیونیســتی، آمار تلفات غیر نظامیان فلسطینی در غزه بسیار بالا بوده است. فارغ از 
آنکه رژیم جعلی اسرائیل از سلاح های کشتار جمعی به منظور نسل کشی مردم مظلوم غزه استفاده 
می کند، اما آرایش فضاهای ســاختمانی و مدل توسعه شهری غزه این بستر را برای دشمنانشان 

فراهم کرده تا با گرفتن تلفات بسیار بالا و فشار روانی تاب آوری مردم غزه را کاهش دهد. ....

فراخوان پویش توسعه نوآوری منتشر شد

فرصت های سرمایه گذاری در مناطق جدید آزاد رشد اقتصادی ایران در چهارمین سال متوالی
سرخس و دوغارون

3

3

3

3

2

2

امضای ۶ یادداشت تفاهم 
و موافقت نامه همکاری بین 

تهران و داکار

پنجمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی، علمی، فنی و فرهنگی ایران و سنگال با 
امضای ۶ یادداشــت تفاهم و موافقت نامه همکاری در زمینه های فرهنگی، کشاورزی، حقوقی و قضایی 
برگزار شــد.به گزارش خبرگزاری مهر، پنجمین اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی، 
علمی، فنی و فرهنگی ایران و سنگال با امضای ۶ یادداشت تفاهم و موافقت نامه همکاری در زمینه های 
فرهنگی، کشــاورزی، حقوقی و قضائی برگزار شــد. محمدعلی نیکبخت، رئیس کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی، علمی، فنی و فرهنگی ایران و ســنگال در ادامه نشســت های خود با مقامات 
داکار، با همتای سنگالی دیدار و گفتگو کرد.وی در این دیدار با تاکید بر اراده و عزم مقامات عالی دو 
کشــور برای توسعه روابط در حوزه های مختلف گفت: ایران آمادگی دارد، بدون هیچ گونه محدودیتی 
تجارب خود را در اختیار سنگال قرار دهد.داود دیا، وزیر کشاورزی سنگال هم در این دیدار با چشم گیر 
خواندن پیشــرفت های ایران با وجود تحریم ها گفت: ایران ســمبل و نماد مقاومت و اســتقلال برای 
ملت های مسلمان است زیرا تحریم ها نه تنها مانع رشد ایران نشد، که حتی توانست با حفظ استقلال، 
پیشرفته تر هم شود.وزیر جهادکشاورزی کشورمان ضمن دعوت از همتای سنگالی خود برای حضور در 
تهران، آمادگی وزارت جهاد کشاورزی را برای برگزاری دوره های آموزشی و انتقال دانش به کارشناسان 

و کشاورزان سنگال اعلام کرد.
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گزیده خبر
پیرهادی:

حقوق بازنشستگی بسیاری از 
افراد پاسخگوی هزینه های 

زندگی آنان نیست

عضو هیأت رییســه مجلس گفت: متأسفانه شاخص کفایت مستمری در ایران 
پایین بوده و عملًا حقوق بازنشســتگی بســیاری از افراد پاسخگوی هزینه های 
زندگی روزمره آنان نیست.به گزارش خبرگزاری مهر، »محسن پیرهادی« عضو 
هیأت رئیسه مجلس شــورای اسلامی با اشاره اینکه در ۵۰ سال اخیر جمعیت 
بازنشستگان کشور ۵ برابر شده اســت، گفت: نوسانات متعدد اقتصادی کشور، 
کاهش قدرت خرید و عدم کفایت مستمری طیفی از بازنشستگان در سال های 
اخیر دولت و صندوق های بازنشســتگی را ناچار به اعمال سیاست های حمایتی 
بیشتر از بازنشستگان می کند، روندی که رشد صعودی جمعیت بازنشستگان و 
پایداری منابع در آمدی صندوق های بازنشستگی آن را به یکی از ابر چالش های 
کشور بدل کرده است.پیرهادی افزود: همسان سازی حقوق بازنشستگان یکی از 
احکام و تکالیف مصوب مجلس در برنامه هفتم توسعه است و اعمال این مهم در 
بودجه ســال آینده به صورت جدی از سوی مجلس دنبال می شود، در کنار این 
مهم هدف از آن ارتقای کیفیت زندگی و قدرت خرید بازنشستگان است، موضوع 
بازنشستگی و رشد قابل توجه جمعیت بازنشستگان در سه دهه پیش رو از جمله 
چالش های کشور بشمار می رود که برای برون رفت از آن باید چاره اندیشی جدی 
صورت گیرد.این عضو هیأت رئیسه مجلس با بیان اینکه متوسط نسبت مستمری 
به هزینه خانوار یکی از شــاخص های مهم بیمه ای برای ارزیابی ســطح کفایت 
مســتمری های بازنشستگی است، افزود: متأسفانه شاخص کفایت مستمری در 
ایران پایین بوده و عملًا حقوق بازنشستگی بسیاری از افراد پاسخگوی هزینه های 
زندگی روزمره آنان نیســت.تأثیر نوســانات اقتصاد بر قدرت خرید مســتمری 
بگیراننماینده مردم تهــران در مجلس ادامه داد: اگرچه با افزایش هزینه خانوار 
در کشور با اجرای طرح متناسب سازی حقوق بازنشستگان کشوری شاهد رشد 
و بهبود نســبت هزینه خانوار به حقوق بازنشستگان کشور طی سال های ۹۹ تا 
۱۴۰۰ بوده ایم، اما وضعیت مستمری بگیران سازمان تأمین اجتماعی که بهره ای 
از طرح متناسب سازی حقوق نبرده اند، روندی متفاوت را نشان می دهد به نحوی 
که طی سال های ۹۸ تا ۱۴۰۰ آمارها از کاهش قابل توجه قدرت خرید مستمری 
بگیران این ســازمان حکایت می کند، امری که منجر به شکل گیری نارضایتی 
میان آنها شده است.وی تاکید کرد: اهمیت عدم کفایت مستمری بازنشستگان 
زمانی بیشتر می شود که دولت و صندوق ها را ناچار به اجرای طرح های متناسب 
سازی یا ترمیم حقوق بازنشستگان و مستمری بگیران می کند، امری که نشان 
می دهد کاهش یا حل بحران صندوقهای بازنشســتگی متأثر از عوامل متعددی 
است که بخش قابل توجهی از آن تابعی از شرایط و نوسانات اقتصادی کشور است.

با حضور جانشین وزیر دفاع؛

سومین نمایشگاه بین المللی 
»ایران ژئو« افتتاح شد 

ســومین نمایشــگاه بین المللی »ایران ژئو« امروز با حضور جانشین وزیر دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح در محل دایمی نمایشگاه های بین المللی تهران، افتتاح 
شد.به گزارش خبرنگار مهر، سومین نمایشگاه بین المللی »ایران ژئو« صبح امروز 
با حضور »سردار فرحی« جانشین وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، در محل 
دایمی نمایشگاه های بین المللی تهران افتتاح شد.گفتنی است، در این نمایشگاه 
آخرین دستاوردهای ســازمان جغرافیایی نیروهای مسلح در معرض دید عموم 
قرار گرفته است. همچنین شرکت های دانش بنیان و مراکز علمی و دانشگاهی و 
سازمان های فعال در حوزه داده های جغرافیایی در این نمایشگاه حضور دارند.این 

نمایشگاه که صبح امروز افتتاح شد، تا ۵ دی ماه به فعالیت خود ادامه می دهد.

رئیس جمهور:

تورم مهار شده و وضعیت اقتصادی بهتری پیش رو داریم

رئیس جمهور با تاکید بر پیگیری مذاکرات رفع تحریم ها 
بر اســاس منافع ملی، همــکاری با همســایگان را از 
اولویت های دولت خواند و گفت: ما هیچ زمان عربستان را 
دشمن خود ندانستیم، الان هم نمی دانیم. اختلاف با آن 
کشــور زیاد داشتیم که باید مورد گفت وگو قرار گیرد.به 
گزارش ایسنا، سیدابراهیم رئیسی در نهمین گفت وگوی 
زنده تلویزیونی که از شبکه یک سیما پخش شد، با اشاره 
به رقابت های انتخاباتــی و بیان اینکه هر کاندیدایی در 
انتخابات با شــعارها، انگیزه ها و تحلیل هایی وارد رقابت 
می شــود، اظهار کرد: مردم به نحوی با ناامیدی در سال 
۱۴۰۰ مواجــه بودند و اوضاع را به وفق مراد نمی دیدند. 
من با اینکه جایگاهم در قوه قضاییه به عنوان مطالبه گر 
و رئیــس قوه جایگاه خوبی بود امــا تصورم این بود که 
وظیفه و تکلیفی دارم.وی یادآور شــد: حتی مسئولان 
آن زمان در سخنانی می گفتند که شرایط حتی از زمان 
جنگ بدتر است و کسری بودجه و وضعیت اجتماعی و 
سیاســی و اقتصادی خاصی داریم که محصول دشمنی 
دشــمنان بود اما عملکرد دولت هم در این زمینه نقش 
داشت.رئیسی با بیان اینکه من احساس وظیفه می کردم 
که باید در انتخابات حضور داشته باشم تا مشارکت هم 
افزایش پیدا کند، تأکید کرد: آن زمان بســیاری به من 
می گفتند که شــما می خواهید با این شرایط و وضعیت 
برای کشــور چه کنید؟ اما انگیزه من بازگشت امید به 
مردم و جامعه بود و حتی اگر بازهم به آن روزها برگردم 
وارد همین راه را می شوم و به هیچ وجه پشیمان نیستم. 
من اهل عافیت طلبی نیســتم و نبودم و آمدم تا گرهی 
از کار مــردم باز کنم و اقدام برای حل مشکلات شــان 
انجام شود.رئیســی اظهار کرد: نسبت به کسانی که آن 
زمان کاندیدا شــدند و به هر دلیلی صلاحیت آنان مورد 
تهدید قرار گرفته بود خودم پیگیری کردم که صلاحیت 
آنان مورد بررسی مجدد قرار گیرد و به صحنه انتخابات 
وارد شوند. البته خود آنان هم در اظهاراتشان گفتند که 
اگر ما هم در انتخابات باشــیم نتیجه عوض نمی شود و 
نظرسنجی ها نشان می داد برنده کیست اما حتماً ممکن 
بود به مشارکت بیشتر کمک کند.رئیس جمهوری با بیان 
اینکــه در ابتدای کار دولت تعداد کســانی که به دلیل 
کرونا عزیزان خود را از دســت می دادند بسیار بالا بود، 
اظهار کرد: فعالیت های اقتصادی و آموزشی تعطیل بود و 
حتی برخی هموطنان برای تزریق واکسن به کشورهای 
همسایه می رفتند. آقایان می گویند ما دنبال واکسن بودیم 
اما وضعیت این بود. ما هم تولید و هم واردات واکسن را 
پیگیری کردیم. مراکز واکسیناسیون در کشور فعال شد، 
شــش نوع واکسن تولید شد و واردات واکسن هم انجام 
شد.وی افزود: ما کسری بودجه ۴۸۰ هزار میلیاردی هم 
داشتیم که راهکارش را افزایش تولید و درآمد کشور در 
نظر گرفتیم نه چاپ پول. ما در بخش کالاهای اساســی 
در برخی موارد از وضعیت زرد به وضعیت قرمز رســیده 
بودیم. بسیاری از کارخانه ها دچار تعطیل و رخوت شده 
بود و غیر از این ها مســائل سیاست خارجی هم داشتیم 
که با مشکلاتی مواجه بود.رئیسی با تاکید بر اینکه ما به 
دنبال کنترل مسئله کرونا و بازگشت وضعیت طبیعی به 
ســطح جامعه از این جهت بودیم، اظهار کرد: ما تولید و 
اشــتغال را افزایش دادیم. در دهه ۹۰ تعطیلی بسیاری 
از بخش ها را شــاهد بودیم. ما در سرمایه گذاری کشور 
شرایط خوبی نداشتیم که نمی خواهم وارد بحث عوامل 
آن شــوم اما با یاری خدا و همت مردم و هدایت رهبری 
شــرایط به نحوی تغییر کرد که در شش ماهه دوم سال 
۱۴۰۰ رشد صفر یا چهار دهم درصدی به رشد ۴ درصد 

رسید که معنادار است.
رئیس جمهوری یادآور شــد: در یکــی از مناظره های 
انتخاباتی یکی از کاندیداها خودش اسم چند ابربدهکار 
بانکی را نخواند و با دادن یک پاکت به من گفت شــما 
بخوانید. ما در دولت اسم تمام ابربدهکاران را شفاف اعلام 
کردیم و یک امر پنهانی نبود و مردم باید می دانستند.وی 
یادآور شد: تورم ۵۹ درصدی به حدود ۴۰ درصد رسید. 

برخی می گفتند نمی شــود نفت را فروخت اما هم نفت 
فروختیم و هم رویکردهای دولت به ایجاد گشایش هایی 
انجامید. اجلاس شانگهای برگزار شد و این بار قرار شد که 

عضویت ایران بررسی شود.
رییسی ادامه داد: چرا احســاس کردند بعد از ۱۷ سال 
می توان عضویت ایران را بررســی کرد؟ چون دیدند که 
رویکرد دولت ســیزدهم یک سیاست خارجی متعادل 
است. گفته می شــود که برای واردات واکسن فقط یک 
تلفن زده شــد و کاری نداشت اما چنین نبود.وی تاکید 
کرد: ممکن است گفته شود همه این اقدامات در دولت 
قبل پیگیری شــد اما چرا نــه در دولت قبل که در ۱۷ 
سال گذشته این امر به نتیجه نرسید چرا که دیدند نگاه 
دولت سیزدهم به همه کشورها متعادل است و همانطور 
که می خواهیم با غرب ارتباط داشته باشیم با شرق هم 
باید ارتباط داشــته باشیم.رئیسی گفت: به ما می گفتند 
 FATF چطور انتظار دارید که به ما واکســن دهند وقتی
در کشور به نتیجه نرسیده است؟ ورود واکسن به برجام 
ارتباطی نداشــت. نباید این نگاه نادرســت را داشت که 
عضویت در یک ســازمان منطقه ای و فرامنطقه ای باید 
حتماً با فلان کار همراه شــود.وی یادآور شــد: ما هرگز 
نمی گوییم که نیت آقایان این نیست که چنین اقداماتی 
رخ دهد یا نمی خواســتند که رخ دهد بلکه این وضعیت 
محصول یک نگاه نادرســت بود که عده ای باید تصمیم 
بگیرند تا مشکلات کشور حل شود. ما این نگاه را نداریم 
و زندگی مــردم را بند این حرف ها نمی کنیم و در عین 
حــال با رویکرد عزت و منافع ملــی در زمینه مذاکرات 
پیش می رویم.رئیس جمهوری تاکید کرد: ما چرا از ۱۵ 
کشور همســایه غفلت کنیم در حالی که زمینه خوبی 
برای همکاری با آنان وجود دارد؟ ما با کشــورهایی که 
ارتباط برقرار کردیم، از غرب و شــرق بوده اند و گفته ایم 
که اگر کشــوری بخواهد با ما ارتباط داشــته باشد و از 
موضــع برابر بیایــد، ما با او ارتباط خواهیم داشــت اما 
اگر مثل آمریکا دشــمنی کند موضوع دیگری اســت.

رئیســی اظهار کرد: باید از قدرت کشــور برای پیشبرد 
اهداف کشــور اســتفاده کرد. قدرت فقط هم در قدرت 
موشــکی نیســت که باید از آن هم تشکر و تقدیر کرد، 
اما قدرت در نماز عید فطر هم هست و در حضور مردم 
این قدرت دیده می شــود. باید از آن برای منافع کشور 
اســتفاده کرد.وی افزود: از ابتدای انقلاب این کشورهای 
آمریــکای لاتین مثل ونزوئلا به مــا و انقلاب ما اعتماد 
دارند. چرا از این ظرفیت اســتفاده نکنیم؟ این کشور به 
بهشت منابع معدنی معروف اســت و با قیمت مناسب 
می توانیم مواد اولیه را تهیه کنیم. می توانیم با کشــورها 
ارتباط فناوری و تعاملات اقتصادی داشــته باشیم، چرا 
اســتفاده نکنیم؟رئیس جمهوری با بیان اینکه کشور ما 
در حوزه انرژی و فروش نفت ظرفیت دارد، یادآور شــد: 
زمانی مسئولان کشور می گفتند نمی شود نفت فروخت 
اما در اولین بررســی دیدیم که می تــوان تا بیش از ۱ 
میلیون بشکه هم فروخت و پول آن را هم گرفت. چطور 
شد در طول این مدت مودیان مالیاتی ۲ میلیون بیشتر 
شد و چطور شد که کسری بودجه ۴۸۰ هزار میلیاردی 
جبران شد؟رئیسی یادآور شد: بحث در آغاز به کار دولت 
این بود که حقوق را چگونه پرداخت کنیم؟ اما دو سال 
اخیر یک روز هم پرداخت حقوق عقب نیفتاده است.وی 
افزود: ما به دنبال اصلاحات اقتصادی بودیم. در مجلس ۸ 
میلیارد دلار ارز ترجیحی برای هزینه های جاری در نظر 
گرفته شده بود اما در ابتدای کار دولت تنها ۲۰۰ تا ۳۰۰ 
میلیون دلار از آن باقی مانده بود. ما مدت هفت ماهی از 
رهبری انقلاب اســتجازه کردیم تا این مدت را بگذرانیم 
و از آغاز سال ۱۴۰۱ و اردیبهشت ماه، مسئله حذف ارز 
ترجیحــی را آغاز کردیم و با توجــه به اعتباراتی که در 
قانون پیش بینی شــد ۳۰۰ هزار میلیارد تومان به مردم 
یارانه پرداخت کردیم.رئیس جمهور با بیان اینکه وضعیت 
تولید و فروش نفت و شاخص ها نشان می دهد دشمن به 
هدف خود نرسیده است، اظهار کرد: تجارت ما ۳۰ تا ۴۰ 

درصد افزایش یافت و ۳ تا ۴ هزار واحد تولیدی فعال شد 
و بخش های مختلف فعال شــدند. صادرات غیرنفتی ما 
۳۰ تا ۴۰ درصد افزایش یافت و ۵۳ میلیارد دلار تجارت 
خارجی ما رکوردی در چهل سال عمر انقلاب بود و چون 
دشــمن دید به اهداف خود نرسیده و تجارت و تولید و 
اشتغال افزایش یافته و کشور در حال پیشرفت است آن 
جریان اغتشاشــات را شکل دادند.رئیسی یادآور شد: در 
موضوع دلار از شــهریور ۱۴۰۰ تــا ۱۴۰۱ فقط ۲ هزار 
تومان افزایش قیمت داشتیم اما از اغتشاشات به بعد بود 
که دیدیم وضعیت قیمت دلار چقدر متفاوت از گذشته 
شد اما با همه این موارد مردم تصمیم گرفتند پیشرفت 
متوقف نشــود و اغتشاشات خیابانی که محاسبه غلطی 
داشــت و فکر می کردند به جمهوری اســلامی آسیب 
می زنند، جمع شد.رئیس جمهوری تاکید کرد: ما با هر 
کشوری که بخواهد با ما همکاری و ارتباط داشته باشد 
دست او را می فشاریم. رئیس جمهوری چین در دیداری 
که داشتیم به من گفتند که عربستان سعودی می خواهد 
با شما ارتباط داشته باشد آیا شما مشکلی ندارید گفتم 
خیر به هیچ وجه. بعد گفتند من واســطه شوم؟ و پاسخ 
دادم هیچ مانعی ندارد و در نهایت روند خود را طی کرد. 
رئیســی ادامه داد: سلطان عمان در دیدار اخیر به رهبر 
انقلاب اعــلام کرد که مصری ها تمایــل دارند رابطه با 
ایران را ازسربگیرند، آقا گفتند مانعی ندارد و ما استقبال 
می کنیــم از این قضیه و ما هم سیاســتی که ایشــان 
فرمودنــد را در دولت دنبال می کنیــم.وی تصریح کرد: 
ما هیچ زمان عربستان را دشــمن خود ندانستیم، الان 
هم نمی دانیم. اختلاف با آن کشور زیاد داشتیم که باید 
همواره مورد بحث و گفت وگو قرار گیرد. همان وقتی که 
در اوج مسائل ما با عربستان بود یادم نمی رود که رهبری 
انقلاب گفتند دشمن را گم نکنید که رژیم صهیونیستی 
و آمریکاســت. کشورهایی هستند که گاهی تحت تاثیر 
القائات آمریکایی ها قرار می گیرند و اقداماتی می کنند اما 
نباید آنها را دشمن بدانیم باید دشمن اصلی را بشناسیم.

رئیسی ادامه داد: در زمینه مذاکرات هم روند اینگونه بوده 
که تیم مذاکره کننده ما متنی را در زمینه خواسته هایمان 
ارائه کرد و اتحادیه اروپا هم در زمان ارائه آن متن گفت 
این خواسته ها منطقی است اما این موضوع با اغتشاشات 
همزمان شد و محاسبه غلط آنها این بود که تصور کردند 
از مسیر اغتشاشات می توانند اهداف خود را دنبال کنند 
که البته الان با پیام هایی که می دهند احساس می کنیم 
پشیمان هستند.رئیس جمهوری تاکید کرد: آن ها اعلام 
کردنــد که مســئله را می خواهیم از راه غیــر از برجام 
دنبال کنیم. ما فقط موضــوع برجام را روی میز نداریم 
و موضوعــات مختلفی وجود دارد. مــا مثل دولت قبل 
فقط پرونده مان برجام نیست. در آن زمینه هم اگر رفتار 
عزتمندانه و عادلانه ای با ما داشــته باشند و در موضوع 
هســته ای ما این روند را رعایت کنند، مشکلی نداریم و 
موضوع برجام در دســتور کار ماســت. ما میز مذاکره را 
ترک نکردیم و تعهدات را ما زیرپا نگذاشتیم. گزارش های 
آژانس هم بارها نشــان داده که فعالیت های هســته ای 
ما صلح آمیز است.رئیســی ادامه داد: ما رفع تحریم ها را 
دنبال می کنیم اما خنثی سازی آن را هم دنبال می کنیم 
و مهمتر از همه این ها به این فکر می کنیم که کشور به 
حدی قدرتمند شود که اساساً از تکانه هایی مثل تحریم 
هیچ تکانی نخورد.رئیس جمهوری با اشاره به فعال سازی 
دیپلماسی اقتصادی در دولت سیزدهم، گفت: سیاست 
خارجی امتداد سیاست داخلی است و سیاست خارجی 
مبتنی بر اهداف اقتصادی، فرهنگی و سیاسی است. تمام 
سفرهای من در راستای همین اهداف است.  وی با اشاره 
به قرارداد سوآپ گازی در اولین سفرش به ترکمنستان 
افزود: چرا ما باید پنج ســال معطل می کردیم و بدهی 
خــود را پرداخت نمی کردیم؟ رئیس شــورای مصلحت 
ترکمنستان در سفرش به تهران، از افزایش ظرفیت این 
ســوآپ گازی خبر داد. چرا رابطه ما با ترکمنستان که 
به تعبیر رهبر انقلاب خویشــاندان ما هستند باید چند 

ســال قطع شود؟رئیســی ادامه داد: مردم اســتان های 
خراسان رضوی، مازندران و گلستان در زمستان مشکل 
گاز داشتند و عذاب می کشــیدند. قرارداد سوآپ گازی 
در اولین ســفرم به عشــق آباد امضا و مشکل مردم این 
استان ها رفع شــد.رئیس جمهوری یادآور شد: ایران در 
کشورهای آمریکای لاتین سرمایه گذاری کرده . چرا باید 
تراکتورسازی ۷ سال و خودروسازی ما ۹ سال در ونزوئلا 
تعطیل و نیمه تعطیل بماند؟ گسترش ارتباطات فناوری، 
رونق بازار محصولات دانش بنیان ایرانی و صدور خدمات 
فنی و مهندسی از جمله دســتاوردهای مهم سفرهای 
برون مرزی اخیر است.وی با بیان اینکه تمام شاخص ها 
نشــان می دهد تورم مهار شده و در ادامه کاهش خواهد 
یافت، گفــت: اقدامات مثبت دولت بایــد اثر خود را بر 
معیشــت و سفره مردم بگذارد؛ این حرف درستی است.

رئیســی یادآور شد: همه می دانســتند در سال ۱۴۰۱ 
زیرساخت های کالابرگ در کشور آماده نیست. زیرساخت 
کالابرگ دی ماه ۱۴۰۱ آماده شــد. تمام تلاش مان این 
است که به ســفره مردم ثبات دهیم. رئیس جمهوری با 
تاکید بر اینکه یقین داریم وضعیت اقتصادی بهتری در 
پیش خواهیم داشت، گفت: باید تولید را افزایش داده و 
خودروی مورد نیــاز را از خارج وارد کنیم، ما هر دو راه 
حــل را انتخاب و دنبال می کنیم. به ســمت تولید ۱.۷ 
میلیون خودرو در ســال در حال حرکتیم. اگر به تولید 
۲ میلیون خودرو در سال برسیم دیگر نیازی به واردات 
هم نخواهیم داشت. دولت هم تولید خودرو و هم واردات 
خودرو را با جدیت دنبــال می کند. کاملا در این مدت 
در افزایش تولید خودرو موفق بودیم.وی اظهار کرد: در 
سواحل کشور ۸۷ میلیون لیتر میعانات گازی داشتیم که 
در انبارهای کشتی ها ذخیره شده بود و برخی از اعضای 
دولت مطرح  می کردند که یا کشــتی بخرید و یا اجازه 
کنیــد تا بتوانید این میعانــات گازی را نگهداری کنید. 
اما امروز در سایه ســفرها و روابط خارجی تمام آنها به 
فروش رفته است.رئیســی با بیان اینکه چرا در گذشته 
تولید و بنگاه های اقتصادی در کشور معطل شد، تصریح 
کــرد: همه اینها به خاطر نگاه نادرســتی بود که عده ای 
از تصمیم گیران به تولید داشــتند اما ما چنین نگاهی 
نداشتیم و نداریم. دولت زندگی مردم را به این حرف ها و 
موضوعاتی چون مذاکره گره نزده است اما در عین حال 
مذاکــرات را با رویکرد عزت و منافع ملی پیش می بریم.

رئیس جمهوری یادآور شــد: ما دیپلماسی عزتمندانه را 
دنبال می کنیم و التماس نمی کنیم، اما زندگی مردم را 
مربــوط به مذاکره و این طور مســائل نمی کنیم.   وی 
ادامه داد: در دولت بحث ســاختارهای فسادزا را مطرح 
کردیم و تلاش کردیم ســاختارها را شناسایی و اصلاح 
کنیــم که صدور مجوز یکــی از آن بخش هایی بود که 
می تواند زد و بند و امضاهای طلایی در آن صورت بگیرد. 
اکنون بسیاری از این سامانه ها برای اصلاح ساختارها در 
دولت فعال شده است.رئیسی با اشاره به مبارزه با فساد 
مسئولان، تأکید کرد: فساد و ناکارآمدی برای ما اهمیت 
دارد. ما در کنار تشویق مدیران کارآمد، مدیران ناکارآمد 
را عزل می کنیم. فسادستیزی برای کمک به دولت است 
و ما از آن اســتقبال می کنیم.رئیس جمهوری با اشاره 
به اقدامات دولت در مهار تورم تاکید کرد: مســئله تورم 
درد مزمنی است که ما سال ها با آن درگیریم. مهمترین 
عامل تورم، کســری بودجه است؛ در سال ۱۴۰۱ تلاش 
کردیم کسری بودجه نداشــته باشیم و این مهم است. 
دوم رشــد نقدینگی است که آخر ســال ۱۴۰۱ تورم از 
۴۳ درصد به ۳۱ درصد رســید.  وی با اشاره به ناترازی 
بانک ها به عنوان دیگر عامل افزایش تورم، افزود: مردم به 
بانک ها اعتماد کنند، بانک محل امنی اســت اما بانک ها 
هم کاری کنند که مورد اعتماد مردم قرار گیرند. اقدامات 
و برنامه های را در دســتور کار داریم که ناترازی بانک ها 
رفع شود.  رئیســی گفت: انتظار تورمی از دیگر عوامل 
تورم اســت؛ انتظاراتی به وجــود می آید و فضایی ایجاد 
می شــود تا مردم را نگران کنند. تمام تلاش دولت برای 
مهار تورم است. مقایسه وضع خرداد با اردیبهشت نشان 
می دهد که رشد تورم کم شده و در حال تبدیل به رشد 
نزولی است.   تولید افزایش پیدا کرده و درآمدهای دولت 
بیشــتر شده اما این باید در سفره مردم، نمود پیدا کند.

رئیس جمهوری در پاسخ به پرسشی درباره وعده ساخت 
یک میلیون مسکن تصریح کرد: اگر من هم وعده ساخت 
یک میلیون مسکن در سال را نمی دادم هم قانون و هم 
نیاز کشور بر ساخت یک میلیون مسکن تاکید می کرد 
با توجه به اینکه ما در کشــور کمبود زمین نداریم و در 
تمام کشور ساخت مسکن دنبال می شود.وی یادآور شد: 
تعهد ســاخت ۲۴۰ هزار خانه روی دست ما مانده است 
کــه پول های این خانه ها را قبلا از مردم گرفته اند اما آن 
را در جای دیگر هزینه کرده اند و اکنون دولت ما با تعهد 
ســاخت ۲۴۰ هزار خانه طرف است که بودجۀ آن خرج 
شده است.رئیسی تاکید کرد: طرح هایی در کشور با عمر 
۱۵ ســاله داریم که مردم را ناامید کرده اســت و اینکه 
پروژه ها به نام چه کسی تمام شود مهم نیست. عده ای 
می گویند طرح ها به اسم ما بوده. اگر به اسم شما بوده 

چرا آن ها را تکمیل نکردید؟

جانشــین فرمانده نیروی قدس سپاه گفت: دشمن صهیونیستی تا الان هیچ دســتاورد میدانی در غزه محقق نکرده و 
مقاومت بدون شک پیروز خواهد شد.به گزارش خبرگزاری مهر، سردار سرتیپ پاسدار محمدرضا فلاح زاده، گفت: مقاومت 
فلسطین پس از وارد کردن ضربه مهلک به سرویس های اطلاعاتی صهیونیست ها، آنها را شکست داد، اقتصادشان را فلج 
کرد و شکست اداری نظامی آنها را نشان داد.فلاح زاده گفت: مقاومت در غزه و با حمایت مبارزان کرانه باختری، حزب الله 
لبنان، انصارالله یمن و مقاومت عراق صهیونیست ها را شکست داد.وی به المسیره تاکید کرد: دشمن صهیونیستی تا الان 
هیچ دستاورد میدانی در غزه محقق نکرده و مقاومت بدون شک پیروز خواهد شد.جانشین فرمانده نیروی قدس سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی اظهار کرد: آمریکایی ها کسانی هستند از ابتدا، حمله و هجوم به یمن را برنامه ریزی و حمایت کردند.سردار فلاح زاده تاکید کرد: همانطور که 

آمریکایی ها نتوانستند طی سال های گذشته هیچ دستاوردی در یمن به دست آورند، امروز هرگز نخواهند توانست با ائتلاف دریایی ادعایی شان کاری بکنند.

مدیرکل مســکن روستایی بنیاد مسکن گفت: طرح ویژه مسکن روستایی از سال ۱۳۸۴ شروع شده و تقریباً از ۷ درصد 
مقاوم سازی مسکن روستایی به ۵۴ درصد سر شماری نفوس مسکن سال ۱۳۹۵ رسیدیم.به گزارش خبرگزاری مهر به 
نقل از رادیو اقتصاد، رضا حمیدی درباره آخرین وضعیت ساخت مسکن روستایی گفت: طرح ویژه مسکن روستایی از سال 
۱۳۸۴ شروع شده و تقریباً از ۷ درصد مقاوم سازی مسکن روستایی به ۵۴ درصد سر شماری نفوس مسکن سال ۱۳۹۵ 
رسیدیم.وی ادامه داد: طبق طرح جامع مسکن روستایی تا سال ۱۴۰۵ میزان مقاوم سازی مسکن های روستایی به ۷۰ 

درصد برسد. در سال ۱۴۰۲ با تصویب هیئت دولت تسهیلات باز سازی مسکن روستایی از ۲۰۰ هزار فقره به ۳۵۰ هزار فقره افزایش پیدا کرده است.مدیرکل مسکن 
روستایی بنیاد مسکن عنوان کرد: مبلغ وام از ۲۰۰ ملیون تومان به ۳۵۰ ملیون تومان افزایش پیدا کرد که این اتفاق کمک شایانی پیش برد اهداف طرح جامع مسکن 

روستایی کرد هم باعث تسریع در روند مقاوم سازی مسکن ها شد تا در برابر حوادث غیرمترقبه کمترین خسارت را داشته باشیم.

سردار فلاح زاده:

دشمن صهیونیستی هیچ دستاورد میدانی در غزه محقق 
نکرده  است

مدیرکل مسکن روستایی بنیاد مسکن خبر داد:

مقاوم سازی ۵۴ درصد مسکن های روستایی
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گزیده خبر فرصت های سرمایه گذاری در مناطق جدید آزاد سرخس و دوغارون

بانک جهانی اعلام کرد

رشد اقتصادی ایران در چهارمین 
سال متوالی

مدیر اجرایی منطقه آزاد تجاری صنعتی سرخس و دوغارون 
درباره بسته های سرمایه گذاری در این منطقه بیان کرد: این 
فضا برای سرمایه گذاری بسیار مناسب است و باید فرصت های 
سرمایه گذاری جدید بررسی شده تا بسته های مناسبی تهیه 
شود.محســن پوراحمدی در گفت وگو با ایسنا، بیان کرد: سه 
منطقه آزاد ســرخس، دوغارون و مازنــدان جزو مناطق آزاد 
نسل دوم هســتند که از ۱۵ مهرماه ۱۴۰۲ حکم آن ها برای 
منطقه آزاد تجار از ســوی مجلس ابلاغ شد و به تایید شورای 
نگهبان رســید. این ســه منطقه قبلا منطقه ویژه اقتصادی 
بودند.وی دربــاره منطقه آزاد ســرخس توضیح داد: منطقه 
ســرخس از سال ۱۳۷۴ منطقه ویژه شــده با تولیت آستان 
قدس رضوی که اراضی متعلق به آســتان بــوده و زیربناها و 
تاسیسات هم با هزینه آســتان ایجاد شده است. این منطقه 
حدود ۵۲۰۰ هکتار محدوده محصورشده و غیرمسکونی دارد.  
در ایــن منطقه همچنین فرودگاه وجــود دارد؛ یک فرودگاه 
بین المللی که توسط آستان ایجاد شده است. همچنین فیبر 
نوری جزو زیرســاخت های مناسب در این منطقه است. وزیر 
راه و شهرســازی همچنین تاکید کردند که ظرفیت ریلی از 
مقدار فعلی به ۶۰۰۰ تن در روز برســد.مدیر اجرایی منطقه 
آزاد تجاری صنعتی سرخس با اشاره به زیربناهای ایجادشده 
در ایــن منطقه اظهار کرد: کریدور شــرق بــه غرب، جنوب 
و شــمال به اروپا و آفریقا از مرز ســرخس از طریق راه آهن 
صــورت می گیرد و ظرفیت بســیار خوبی در حــوزه راه آهن 
وجود دارد. راه آهن این منطقه بین المللی اســت و به آسیانه 
میانه وصل می شــود؛ برای اتصال به قزاقستان، ترکمنستان، 
تاجیکستان، چین و روسیه ظرفیت خوبی دارد. در حال حاضر 
کالا از ســرخس به بندرعباس ترانزیت می شــود و از آنجا به 
آب های آزاد راه دارد،   اگر کشــورهای آسیانه میانه بخواهند 
کالایشان را به اروپا ببرند، دروازه این کشورها به آب های آزاد 
از طریق ایران اســت.پوراحمدی با بیان اینکه در این منطقه 
۵۰ کیلومتر ریل گذاری شده اســت، افزود: این موضوع یک 
حســن دارد که برای حمل کالا، دیگر نیاز نیست قطار عوض 
شــود و می تواند به ریل بین المللی وصل شــود که خود این 
یک ظرفیت بزرگ برای ســرمایه گذاری است و دیگر نیازی 
نیست ســرمایه گذار برای این کار هزینه بدهد.وی با اشاره به 
ارتباط این منطقه با کشورهای همسایه گفت: با توجه به اینکه 
در دولت ســیزدهم، ارتباط ما با کشور ترکمنستان بهتر شده 

اســت و از آنجایی که در ترکمنســتان هم منطقه آزاد وجود 
دارد، از سوی این کشور پیشنهاد شده که منطقه آزاد مشترک 
با ترکمنســتان ایجاد شود. گمرک ســرخس با ترکمنستان 
به دنبال تسهیل صادرات و تجارت است.مدیر اجرایی منطقه 
آزاد تجاری صنعتی سرخس درباره بسته های سرمایه گذاری 
در این منطقه بیان کرد: برنامه ریزی کردیم یک ســری بسته 
سرمایه گذاری آماده کنیم. این فضا برای سرمایه گذاری بسیار 
مناســب است. قبلا هم منطقه ویژه بوده اما با توجه به اضافه 

شــدن به منقه آزاد، باید فرصت های ســرمایه گذاری جدید 
بررســی شده تا بسته های مناســبی تهیه شود.پوراحمدی با 
اشاره به منطقه دوغارون اظهار کرد: منطقه ویژه دوغارون هم 
از سال ۱۳۸۶ شروع به کار کرده است و بیش از ۷۸۰۰ هکتار 
اراضی دولتی وجود دارد و دوســوم تجارت ایران با افغانستان 
از این مرز انجام می شــود، هم مرز تجاری و هم مرز مسافری 
اســت و روزانه ۳۰۰ تا ۴۰۰ کامیــون از این منطقه ترانزیت 
می شــود و ترانشــیپ هم در این منطقه وجود دارد. با اضافه 

شدن این منطقه به مناطق آزاد، به دنبال استفاده از ظرفیتی 
که وجود دارد، ازجمله معافیت مالیاتی و مشــوق های دیگر 
هســتیم که می تواند به سرمایه گذاری کمک کند.وی با بیان 
اینکه درآمدهای حاصل شده از منطقه آزاد، صرف خود منطقه 
می شــود، گفت: این موضوع باعث رونق منطقه و اســتان ها 
می شــود و منافعش را خود مــردم می برند و نقش مهمی در 

اقتصاد استان ایفا خواهد کرد.

بانک جهانی اعلام کرد که اقتصاد ایران برای چهارمین سال متوالی در مسیر رشد 
قرار دارد و این رشد تحت تاثیر بخش نفتی است.به گزارش ایسنا، بانک جهانی 
در گزارشــی اعلام کرده است که اقتصاد ایران نرخ رشد متوسط ۳.۸ درصدی را 
در سال ۱۴۰۱-۱۴۰۲ حفظ کرد که پایداری این رشد با عملکرد بخش خدمات 
و تولید همراه بود.صنعت نفت نیز با عرضه پایین بازارهای جهانی نفت رشد کرد 
و مصرف خصوصی به عنوان محرک اصلی رشد تولید ناخالص داخلی عمل کرد، 
در حالی که مصرف دولتی به صورت واقعی برای رفع کسری بودجه کاهش یافت.

بر این اســاس، صادرات و واردات نیز گســترش یافتند و سرمایه گذاری قوی در 
ماشــین آلات باعث رشد در آمار سرمایه گذاری شــد.کاهش انتظارات تورمی و 
تثبیت نرخ ارز به کاهش تورم ماهانه کمک کرد که با دسترسی به وجوه مسدود 
شده در خارج از کشور همراه شد و تا حدی کمک کننده به کاهش فشارهای نرخ 
ارز بوده است.افزایش اخیر صادرات نفت به کاهش کسری بودجه و بهبود حساب 
جاری کمک کرده است. از سه ماهه دوم سال جاری، صادرات نفت بالاترین سطح 
خود را از زمان اعمال تحریم های آمریکا در ســال ۱۳۹۷ به ثبت رســانده است.

با وجود افزایش واردات، صادرات نفت بالاتر در ســال ۱۴۰۱-۱۴۰۲ باعث مازاد 
حساب جاری )۱۴.۴ میلیارد دلار( شد که با کسری خالص حساب سرمایه )۱۴.۶ 
میلیارد دلار آمریکا( جبران شد و هفتمین سال متوالی خروج خالص سرمایه را 
رقم زد.پیش بینی می شود که بهبود در بخش صادرات نفت در نیمه اول ۱۴۰۲-

۱۴۰۳ علیرغم کسری تجاری غیرنفتی، موجب شود تا مازاد تجاری کل همچنین 
رشد تولید ناخالص داخلی در میان مدت حفظ شود.

دستیابی به دانش فنی تولید پوشش خطوط لوله 
مدفون در خاک بر پایه رزین اپوکسی و پلی یورتان 
عنــوان فراخــوان جدید بنیاد علم ایران اســت و 
متقاضیان تا ۳۰ دی ماه فرصت دارند ایده های خود 
را ارسال کنند.به گزارش ایسنا، بنیاد ملی علم ایران 
در راستای مأموریت گراشدن پژوهش ها و حمایت از 
طرح های پژوهشی که به فناوری روز دنیا می پردازد 
و می تواند باری از دوش صنعتگران کشــور بردارد، 
فراخوان هایی را با عنوان برنامه حمایت از پژوهش 
عمیق شــرکت های دانش بنیان منتشــر می کند. 
»دستیابی به دانش فنی تولید پوشش خطوط لوله 
مدفون در خاک بر پایه رزین اپوکسی و پلی یورتان« 
به عنــوان یکی دیگر از فراخوان هــای این برنامه، 

منتشر می شود و متقاضیان تا ۳۰دی ماه برای ثبت نام مهلت دارند.در این برنامه، نیازهای پژوهشی 
پرریسک شرکت های دانش بنیان، از طریق سامانه کایپر بنیاد ملی علم ایران به این نهاد اعلام می شود 
و پس از بررســی و داوری های لازم، فراخوان پژوهش های عمیق و پرریسک شرکت های دانش بنیان 
به پژوهشگران و محققان اعلام می شود.پوشش های محافظ بر پایه پلیمرها برای نگهداری و حفاظت 
ســازه های فلزی در برابر خوردگی محیط های خورنده مورد استفاده قرار می گیرد. این پوشش های 
کامپوزیتی متشکل از پیگمنت ها، فیلرها، رزین های پلیمری آلی و معدنی، حلال های آلی و همچنین 
افزودنی های خاص هســتند. حسب استفاده و کاربرد هر نوع از این پوشش ها، مواد تشکیل دهنده و 
ترکیب درصد آنها متفاوت خواهد بود. همچنین اهداف مورد نیاز برای هر پوشــش آلی نیز مختلف 
است. پوشــش های موردنظر در این پیشــنهاد علمی، باید بتوانند ضمن برخورداری از خصوصیات 
مختلف فیزیکی، مکانیکی و الکتروشــیمیایی، از یک تک لایه تشــکیل شوند. این تک لایه ها نسبتا 
ضخیم هستند و مستلزم تأیید تمام خصوصیات مندرج در استانداردهای مربوط است.این پوشش ها 
براســاس اســتانداردهای BS EN ۱۰۲۹۰ و نیز IGS-M-TP-۰۲۰ تعریف می شــوند و باید بتوانند 
 BS آزمون های این اســتاندارد را مورد تأیید خود قرار دهند. تک لایه دیگر نیز باید بتواند اســتاندارد

EN ۱۰۲۸۹ و نیز IGS-M-TP-۰۲۷ و الزامات فنی 
آن را با توجه به آزمون های تعریف شده با موفقیت 
به انجام برســاند.چالش اصلی این پروژه علاوه بر 
 EN رعایت تمامی آزمون های مندرج در استاندارد
IGS-M-TP & ۱۰۲۹۰-۰۲۰، روش اجرای متفاوت 
این محصول با توجه به زمان ژل شدن بسیار کوتاه 
آن اســت. در مورد پوشش اپوکسی، چالش اصلی 
این پروژه عــلاوه بر پاس کردن تمامی  آزمون های 
IGS-M-  &EN۱۰۲۸۹ اســتاندارد  در  منــدرج 

TP-۰۲۷ داشــتن حداقل زمان ژل شدن به جهت 
جلوگیری از نفوذ گرد و خاک و حشــرات بر روی 
فیلم رنگ است که باعث ایجاد Holiday می شوند.

مالکیت معنوی: بر اساس مفاد قرارداد بین متقاضی 
و مجری و مالکیت منافع مادی نیز بر اساس مفاد قرارداد فی مابین متقاضی و مجری خواهد بود.این 
فراخوان در قالب یک رویداد رقابتی اســت و از بین پروپوزال های دریافتی، موردی که شرایط زیر را 
داشته باشد، در اولویت خواهد بود:* ترکیب متخصصین تیم پیشنهادی مرتبط باشد،* افراد پیشنهاد 
شده، دارای سابقه پژوهشی و فنی در آن موضوع باشند،* زمان بندی، هزینه و شرح خدمات، متناسب 
و مرتبط با پژوهش مورد تقاضا باشد،* تیم پیشنهاد دهنده، زیرساخت انجام پژوهش اعم از آزمایشگاه 
و کارگاه را داشته باشند.از پروپوزال هایی که در قالب رساله دکتری و طرح پسادکتری تعریف شوند، 
حمایت فوق العاده می شود. پس از دریافت پروپوزال از طریق سامانه کایپر، ارزیابی انجام گرفته و در 
صورت کســب امتیاز بالا، تیم برگزیده جهت مذاکره با بنیاد و شرکت متقاضی دعوت خواهد شد.به 
نقل از ستاد نانو،  کلیه افراد واجد شرایط تا ۳۰ دی فرصت دارند که پروپوزال خود را از طریق سامانه 
کایپر و یا بخش پژوهشگر و متقاضی فراخوان پژوهش عمیق شرکت های دانش بنیان برای بنیاد ملی 
علم ایران ارســال کنند. پژوهش پیشنهاد شده تا سقف ۸۰ درصد، حداکثر ۲ میلیارد تومان، توسط 
بنیاد ملی علم ایران حمایت خواهد شد. بدیهی است که مابقی هزینه ها باید توسط شرکت متقاضی 

پژوهش تأمین شود.

ایسنا/خوزســتان رییس اداره شیلات شادگان از رهاسازی ۴۶۰ هزار قطعه انواع بچه 
ماهی بومی در تالاب شادگان خبرداد.سلمان امیری در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: 
۴۶۰ هزار قطعه انواع بچه ماهی بومی که از مرکز بازسازی و حفاظت از ذخایر ژنتیکی 
ماهیان بومی و گرمابی شهید ملکی اهواز تولید و صید شده است در تالاب شادگان 
رهاسازی شدند.وی با بیان اینکه گونه های بنی، برزم، عنزه و گطان انواع ماهیان بومی 
رهاســازی شده هستند، افزود: این ماهی ها به  منظور حفظ و بازسازی ذخایر آبزیان 
در منابع آب های داخلی اســتان، اشتغال پایدار جوامع روستایی و صیادی، در تالاب 
شادگان رهاسازی شدند.امیری ادامه داد: تنوع زیستی، ژنتیکی و تنوع گونه هایی که 
در تالاب شادگان زندگی می کنند از اهمیت بالایی برخوردار است و این مساله علاوه 
بر ایجاد ظرفیت برای رونق گردشگری محلی، به عنوان یک منبع درآمد برای صیادان 

به خصوص در مناطق کم برخوردار محسوب می شود.

کارشناسان شهرسازی علت آمار تلفات بالای غیرنظامیان در غزه را، ضعف الگوی شهرسازی از جمله تراکم بالا 
در ایجاد پدافند غیرعامل می دانند.به گزارش خبرنگار مهر در جنگ اخیر غزه با متجاوزان صهیونیستی، آمار 
تلفات غیر نظامیان فلسطینی در غزه بسیار بالا بوده است. فارغ از آنکه رژیم جعلی اسرائیل از سلاح های کشتار 
جمعی به منظور نسل کشی مردم مظلوم غزه استفاده می کند، اما آرایش فضاهای ساختمانی و مدل توسعه 
شــهری غزه این بستر را برای دشمنانشــان فراهم کرده تا با گرفتن تلفات بسیار بالا و فشار روانی تاب آوری 
مردم غزه را کاهش دهد. تراکم شــهر غزه به عنوان یکی از بخش های باریکه غزه با ۴۵ کیلومتر مســاحت و 
جمعیت ۶۰۰ هزار نفر، ۱۳۳ نفر بر هکتار است. همین تراکم بالا و ساختمان های بلندمرتبه علاوه بر اینکه غزه 
را سومین منطقه پرتراکم جهان کرده است، تبدیل به یک نقطه ضعفی شده که دشمنان وحشی این مردم 
مظلوم از آن برای نسل کشی فلسطینیان استفاده کنند. مشخصاً اگر مدل توسعه شهری غزه به گونه ای دیگر 
بود یعنی ساختمان ها با طبقات کمتر ساخته شده بودند، هزینه حمله به این منطقه برای اسرائیل بسیار بالاتر 
از حال حاضر تمام می شد که در نتیجه می توانست در عین پایین آوردن خسارات مادی و تلفات جانی، بازدارندگی نسبی در مقابل حملات ایجاد کند.

معاون حمل ونقل وزیر راه وشهرســازی از اقدامات لازم جهت فراهم آوردن تســهیلات واردات خودرو و نوســازی ناوگان 
حمل ونقل باری و مسافری جاده ای به منظور استمرار در ارائه بهتر خدمات این حوزه، خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر، 
شــهریار افندی زاده معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرســازی در نشست مشترک با نمایندگان اصناف و تشکل ها، گفت: 
موضوع نوسازی ناوگان از نظر کاهش آلودگی هوا، توسعه حمل ونقل عمومی و روانی ترافیک، صرفه جویی در مصرف انرژی و 
کاهش مصرف سوخت، افزایش توان رقابتی بین المللی ایران و ترانزیت و رفاه رانندگان حائز اهمیت است.معاون حمل ونقل 
وزارت راه و شهرســازی با اشــاره به ظرفیت های قانونی این موضوع اضافه کرد: آئین نامه اجرایی بند )ص( تبصره )۷( ماده 
واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور در خصوص واردات خودرو با عمر کمتر از پنج سال، تصویب و ابلاغ شده است 
ولی به منظور بهره مندی از فرصت قانونی فراهم شــده، لازم اســت برخی حمایت های مالی و تســهیلات فرایندی در این 
آئین نامه لحاظ شود که از جمله آن ها، امکان ثبت سفارش و واردات توسط اشخاص حقیقی است.وی افزود: در حال حاضر، 

مجوز واردات مختص شرکت های حمل ونقلی و حقوقی مورد تأیید سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای و سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور است. همچنین 
شرط الزام اسقاط خودرو برای واردات اتوبوس های مسافری عمومی درون شهری و برون شهری حذف شود

انحصار زمین در تهران، عامل ضعف پدافند غیرعامل 
شهری

تسهیل فرآیند نوسازی ناوگان حمل ونقل عمومی 
جاده ای

تولید انواع میکسرهای 
آزمایشگاهی و صنعتی در 
یک مجموعه دانش بنیان

متخصصان یک شــرکت دانش بنیــان موفق به تولید انواع میکســرهای 
مکانیکی با قابلیت استفاده در آزمایشگاه های تحقیقاتی و واحدهای تحقیق 
و توسعه صنایع مختلف شــدند.به گزارش ایسنا، احمد شمس، مدیرعامل 
این شــرکت دانش بنیان با بیان اینکه در این شــرکت گروه های تخصصی 
در بخش های مختلف مهندســی سطح و شــکل دهی، مهندسی مکانیک، 
اتوماسیون، مهندســی برق و مهندســی صنایع فعالیت دارند، گفت: این 
مجموعه، میکســرهای مکانیکی آزمایشگاهی خود را در سه دسته از ۱۵۰ 
تا ۶۰۰۰ دور در دقیقه طراحی کرده اســت. میکســر یــا همزن های ما به 
سهولت می توانند محلول هایی با ویسکوزیته ای بیشتر از عسل را نیز مخلوط 
کننــد. همزن مکانیکی TNS با توجه به مجهز بودن به سیســتم کولینگ 
و ضد ارتعاش قادر اســت به صورت مــداوم عمل میکس کردن را حتی تا 
چندین روز بدون وقفه ادامه دهد.شــمس خاطرنشــان کرد: این مجموعه 
میکســر مکانیکی خود را به گونه ای طراحی کرده کــه بتوان مدت زمان 
میکــس کردن در این همزن را برنامه ریــزی کرد. در این صورت عمل هم 
زدن به صورت خودکار در زمان تعیین شــده خاتمه می یابد. کنترل کردن 
دور و زمــان در این دســتگاه را علاوه بر قســمت بدنه می تــوان از طریق 
نرم افزارهای اندروید مختص میکســر مکانیکی انجام داد.وی با بیان اینکه 
همزن آزمایشگاهی یا میکسر مکانیکی یکی از تجهیزات بسیار کاربردی در 
انواع آزمایشگاه های تحقیقاتی است، گفت: توسط این میکسر آزمایشگاهی 
می توان انواع ســیالات با ویســکوزیته های مختلف را با فازهای دیگر ماده، 
مخلوط و همگن کرد.مدیرعامل این شــرکت ادامه داد: همزن مکانیکی در 
آزمایشــگاه های تحقیقاتی از جمله آزمایشگاه های شیمی، مواد، مهندسی 
شــیمی، میکروبیولوژی و ... و آزمایشگاه های تحقیق و توسعه صنعتی در 
صنایعی مثل داروســازی، رنگ سازی، صنایع غذایی، آرایشی بهداشتی و ... 
کاربرد دارد.شــمس با اشاره به محدوده ســرعت بالای این دستگاه، اظهار 
کرد: میکسر مکانیکی )همزن مکانیکی آزمایشگاهی( برند TSN میکسری 
کامــلا دیجیتــال، دارای یک موتــور الکتریکی، یک پایه و پره اســت که 
توسط نیروی گردشــی ایجاد شده موتور همزدن سیالات مختلف را انجام 
می دهد. محدوده ســرعت گردش این میکســر مکانیکی از ۱۵۰ تا ۱۵۰۰ 
دور بــر دقیقه و دقت ســرعت آن یک درصد اســت. همچنین این همزن 
مکانیکی جهت میکس سیالات با گرانروی بیشتر از خمیر تا حجم ۲۰ لیتر 
طراحی شــده که درصورت انتخاب پره مناسب و کاهش ویسکوزیته حجم 
قابل میکس را می توان تا ۲۰۰ لیتر نیز افزایش داد.به نقل از معاونت علمی 
ریاســت جمهوری، وی تصریح کرد: یکی از قابلیت های ویژه این میکســر 
مکانیکی مدت میکس مداوم این همزن است. با توجه به دارا بودن سیستم 
خنک کننده و سیستم ضد ارتعاش می توان به صورت مداوم حتی تا چندین 
روز از این میکسر استفاده کرد، بدون آنکه حرارت یا ارتعاش مازادی ایجاد 
شود. مدت زمان میکس این همزن قابلیت برنامه ریزی داشته و می توان به 
صورت خودکار در زمان مناســب به همزدن مواد خاتمه داد. جهت کنترل 
دور و زمان، علاوه بر صفحه کنترل روی بدنه این میکســر، می توان از اپ 
اندروید مخصوص این میکسر آزمایشگاهی استفاده کرد. همچنین آخرین 
وضعیت میکســر به صورت خودکار ذخیره می شود و در صورت اختلال در 

سیستم برق رسانی این وضعیت بازیابی می شود.

فراخوان پویش توسعه 
نوآوری منتشر شد

توســعه  پویش  فراخــوان 
توســعه  با هدف  نــوآوری 
ســبد محصــولات فناورانه 
افزایش  و  عضو  شرکت های 
رقابــت در بازارهای داخلی 
و خارجی منتشــر شــد.به 
اداره کل  ایســنا،  گــزارش 
ســرمایه گذاری و بومی ســازی فناوری پارک فناوری پردیس به  منظور 
توسعه سبد محصولات فناورانه شــرکت های عضو و همچنین افزایش 
رقابت در بازارهای داخلی و خارجی، پویش توسعه نوآوری را آغاز کرده 
است.شــرکت های عضو پــارک فناوری پردیس کــه دارای دانش فنی 
طراحی و ســاخت محصولات و خدمات نوین هستند، می توانند با اخذ 
حمایت های پارک در این زمینه، مسیر تجاری سازی را سریع تر طی کنند 
و طرح هــای خود را به محصول تبدیل کننددر این پویش، تســهیلات 
جهت توســعه محصول یا خدمت جدید با شرایط ویژه به شرکت های 

عضو پارک فناوری پردیس پرداخت می شود

با انتشار فراخوانی محقق می شود

دستیابی به دانش فنی تولید پوشش مقاوم خطوط لوله مدفون در خاک در دستور کار فناوران

رهاسازی ۴۶۰ هزار قطعه بچه ماهی بومی در تالاب شادگان
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 )SERS( یک محقق در مطالعات خود نشــان داد که طیف ســنجی رامان ارتقا یافته سطحی
ابزار مناســبی برای کشف متابولیت های ترشح شده توسط سلول های سرطانی در تحقیقات 
حوزه سرطان است.به گزارش خبرگزاری مهر، پابلو اس. والرا با این فناوری موفق به استخراج 
اطلاعاتی از محیط تومور شــد که پیش از این برای دانشمندان در دسترس نبود. این پروژه 
 CIC ( و ارکایت کاراسدو )ازCIC biomaGUNE که توســط ایکرباسک، لوئیس لیز-مارزان )از
bioGUNE( رهبری شده است، اطلاعات ارزشمندی در اختیار محققان قرار می دهد تا از آن 
برای انجام آزمایش های هدفمندتر برای آشــکار کردن عملکرد چنین متابولیت هایی که در 
ریزمحیط یا محیط تومور ترشح می شوند، استفاده کرد، که در نهایت می تواند به راهبردی های 
 Proceedings of the National Academy of درمانی جدید منجر شــود.نتایج این کار در مجله

Sciences منتشر شده است.
ریزمحیط تومور یک اکوسیســتم پیچیده اســت که از تعامل بین تومور و سلول های سالم 
تشکیل شده است. این محیط یک شبکه پویا است که توسعه و پیشرفت سرطان ها را مدیریت 
می کند. اگرچه در تحقیقات دانشگاهی، بیشتر توجه بر ارتباطات بین سلولی و پیام رسان های 
پروتئینی متمرکز شده است، اما اخیراً توجه به متابولیت های ترشح شده از تومورها در فضای 
خارج سلولی معطوف شده است.روش های سنتی برای ردیابی این متابولیت ها در بافت های 
پیچیده ســلولی محدود هستند، اما طیف سنجی رامان تقویت شده سطحی )SERS( به دلیل 
سادگی عملکرد یک جایگزین امیدوارکننده برای این کار است.والرا می گوید: »در این مطالعه، 
یک راهبرد مبتنی بر SERS به کار گرفته شــد تا متابولیت های ترشح شده توسط سلول های 
تومور بررســی شود. SERS یک روش طیف سنجی اســت که از نانوذرات طلا برای شناسایی 
مولکول ها در یک ســیال زیســتی استفاده می کند. این روش نســبتاً سریع است که در آن 
نیازی به آماده سازی نمونه ها نیست.«با استفاده از SERS، محققان نشان دادند که این سلول ها 
متابولیت های پورین ترشح می کنند که می تواند توسط سلول های سالم متابولیزه شود و باعث 
تغییرات مولکولی شود. این متابولیت ها به برنامه ریزی مجدد محیط تومور منجر می شود که 
قبلًا هرگز دیده نشده است.والرا می افزاید: »ما توانستیم این متابولیت را نه تنها در سلول های 
تومور بلکه در بقیه ســلول های سالمی که با ســلول های تومور در تماس هستند شناسایی 
کنیم. متابولیت، همچنین باعث تغییر در رفتار ســلول های ســالم می شود، به طوری که تا 
حدودی به رشد تومور کمک می کند.«شایان ذکر است که کشف پیچیدگی چنین تعاملاتی 
در بیماران ســرطانی می تواند به نوبه خود راه را برای رویکردهای درمانی جدید هموار کند.

کاربرد موفقیت آمیز SERS در این مطالعه نشان می دهد که این فناوری می تواند توانایی ثبت 
سریع فعل و انفعالات متابولیک در محیط های پیچیده را افزایش دهد. در واقع، دریافت ساده 
و ســریع سیگنال ها در SERS، همراه با حساسیت بالای آن، شرایط لازم را برای تبدیل شدن 
این روش به یک ابزار خط مقدم فراهم می کند. لازم به ذکر است که یک هم افزایی موثر بین 

SERS و سایر روش های تحلیلی وجود دارد.

یک کارشناس صنعت بازی گفت: در سال ۱۴۰۰ بازیکنان رایانه ای ۴۵۶ میلیارد تومان برای 
خرید نرم افزار بازی هزینه کرده اند که از این مبلغ ۱۴ میلیارد تومان ســهم بازی های بومی 
بوده است.مهشــید شهیدی کارشناس روند و آینده پژوهی در بنیاد ملی بازی های رایانه ای، 
در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به وضعیت بازار بازی های رایانه ای در ایران و جهان گفت: 
امروزه صنعت جهانی بازی های ویدئویی یکی از بزرگترین صنایع فرهنگی جهان است. صنعت 
بازی های ویدئویی در حال افزایش اســت و میلیاردها بازیکن در سراســر جهان از بازی های 
ویدئویی لذت می برند. اما باید توجه داشت در میان تغییرات عظیمی که در صنعت بازی رخ 
می دهد، به نظر می رســد که بازی های رایانه ای در حال از دست دادن سهم بازار هستند، اما 
نکته جالب توجه این است که درآمد آنها در یک روند صعودی است، بر اساس آخرین آماری 
که از ســوی نیوزو )NEWZOO( اعلام شده اســت ۱.۱ میلیارد نفر در سراسر جهان بازیکن 
رایانه ای هســتند. مزیت راحتی خرید و ذخیره سازی آسان بازی ها، بازیکنان را به دسترسی 
دیجیتالــی به بازی های رایانه ای علاقه مند کرده اســت و بازیکنان می توانند از لحظه ای که 
بازی ها در بازار عرضه می شــوند، دسترسی فوری به آن داشــته باشند.وی در پاسخ به این 
پرســش که مهم ترین بازارها برای بازی های رایانه ای کدام مناطق هستند و کدام شرکت ها 
در این زمینه فعال هستند؟ افزود: در حال حاضر آسیا-اقیانوسیه بزرگ ترین منطقه در بازار 
بازی های رایانه ای در ســال ۲۰۲۲ بوده اند. در بین بازیگران اصلی در بازار بازی های رایانه ای 
می توان به تنسنت گیمز، یوبی سافت، اکتیویژن بلیزارد و الکترونیک آرتز اشاره کرد.کارشناس 
روند و آینده پژوهی در بنیاد ملی بازی های رایانه ای با اشــاره به وضعیت بازی های رایانه ای 
در ایران گفت: در ایران نیز بر اساس نتایج آخرین پیمایش ملی مصرف بازی های رایانه ای، ۶ 
میلیون و ۳۰۰ هزار نفر بازیکن رایانه ای هســتند که شامل ۱۹ درصد از کل بازیکنان ایرانی 
است.وی ادامه داد: از مقایسه ترکیب سنی بازیکنان رایانه ای و کل بازیکنان در ایران مشخص 
شــده که نســبت بازیکنان رایانه ای در گروه های ســنی نوجوان و جوان بیش از نسبت این 
گروه های ســنی در مجموع بازیکنان ایرانی است. همچنین بررسی میانگین سنی بازیکنان 
رایانه ای در سال های اخیر نشان از افزایش این شاخص در بین بازیکنان ایرانی دارد تا جایی 
که این عدد از سن ۱۸ سال در سال ۱۳۹۴ به سن ۲۴ سال در نتایج آخرین پیمایش ۱۴۰۰ 
افزایش یافته است. علاوه بر این، بالاتر رفتن این عدد می تواند نشان از استقبال از بازی ها به 

عنوان یک سرگرمی در بین گروه های سنی بالاتر باشد.

استخراج نتایج جالب از محیط 
تومور سرطانی با یک فناوری جدید

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران دویست سال بعد، از دید هوش مصنوعی!!

رنو توئینگو پروتوتایپ ۲۰۲۶ با پیشرانه برقی معرفی شد

این خودروساز فرانسوی می گوید نسل بعدی توئینگو که از سال ۲۰۲۶ راهی بازار خواهد شد به قوای محرکه برقی مجهز می شود 
و با توجه به طراحی نسخه پیش تولیدی می توان حدس زد نسخه نهایی در طراحی خود از توئینگو دهه ۹۰ میلادی الهام خواهد 
گرفت. طراحی رنو توئینگو پروتوتایپ جدید تفاوت های زیادی با نسل کنونی دارد. شکل کلی توئینگ نسل جدید با اولین نسل این 
خودرو شباهت زیادی داشته و نمای جلوی آن نیز از طراحی چراغ های عجیبی سود می برد. توئینگو موردبحث حتی از سه ورودی 
هوای متمایز روی کاپوت استفاده می کند اما همان طور که گفته شد این خودرو از قوای محرکه برقی استفاده می کند و بنابراین 
ورودی های هوا نیز جنبه تزئینی دارند. رنو هنوز مشــخصات نسل جدید توئینگو را منتشر نکرده اما قول راندمان باورنکردنی را 
داده و گفته که این خودرو به ازای پیمایش هر ۱۰ کیلومتر تنها ۱ کیلووات ساعت انرژی مصرف خواهد کرد. اگر چنین اتفاقی 
رخ دهد توئینگو جدید می تواند کم مصرف ترین خودروی برقی برخی بازارها از جمله آمریکا باشد و از آیونیک ۶ دیفرانسیل عقب 

که به ازای پیمایش ۶.۷ کیلومتر ۱ کیلووات ساعت انرژی مصرف می کند پیشی بگیرد.

ملو: بازیکنان سیتی به ما احترام نگذاشتند
مدافع باتجربه فلومیننزه درباره درگیری شــدیدش با بازیکنان منچسترسیتی پس از فینال جام جهانی باشگاه ها توضیح داد.به 
گزارش ایســنا و به نقل از گلوبو اسپورت، در دیدار نهایی جام جهانی باشگاه ها دو تیم منچسترسیتی و فلومیننزه به مصاف هم 
رفتند که این بازی در نهایت با پیروزی چهار بر صفر شــاگردان پپ گواردیولا به پایان رســید.در پایان بازی، فیلیپه ملو، بازیکن 
باتجربه فلومیننزه، با بازیکنان منچسترسیتی از جمله کایل واکر و جک گریلیش به شدت درگیر شد.او درباره این درگیری گفت: 
انسان های نادانی را در فضای مجازی و رسانه ها می بینم که من را دلیل درگیری معرفی می کنند در حالی که اصلا اینگونه نیست. 
به دنبال هیچ درگیری و جنجالی نبودم. گریلیش باید به باشگاه ما احترام می گذاشت. اصلا اجازه نمی دهم کسی به ما بی احترامی 
کند. آنها بی احترامی کردند. او در طول بازی فریاد می زد: »اوله!« این شــعار مختص هواداران است و نباید بازیکنی از حریف به 

قصد بی احترامی آن را بر زبان می آورد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب خشکسالی
کییوارا، زادگاه آرون فالک، دو ســال است که درگیر 
خشکسالی شــده است. شهری زراعی با خانواده هایی 
که اکثرا زندگی خود را از طریق کشاورزی می گذرانند، 
اما خشکسالی تنها راه درامد و امرار معاش را از ساکنان 
خود گرفته است. آرون بیست سال است زادگاه خود را 
ترک کرده و یا شاید بهتر است بگوییم به اجبار زادگاه 
خود را ترک کرده بــود اما با دریافت نامه ای ناچار به 
بازگشت می شود. نامه ای که خبر از مرگ دوست دوران 
کودکی اش لوک هادلر به همراه همسرش کارن و پسر 
شش ساله شان بیلی می دهد. کتاب با مقدمه ای کوتاه 
ولی به اندازه کافی ترسناک آغاز می شود. مقدمه ای که 
در آن نویسنده خشکسالی استرالیا را به خوبی نشان 
می دهد و پس از ترســیم یک فضای گرم و خفه کننده، به صحنه جرم می پردازد و از جســدهایی 
می نویسد که توســط مگس ها احاطه شده اند. در صفحه ۱۴ کتاب خشکسالی می خوانیم:جسدی 
که بیرون خانه بود، از همه تازه تر به نظر می رســید. درِ ورودی باز بود، انگار کسی دعوت شده بود. 
بااین وجود کمی طول کشید تا مگس ها دو جسد دیگر را در آن خانه ویلایی پیدا کنند. آن دسته 
که جرئت کردند از پیشنهاد اول در راهروی ورودی فراتر روند، با پیشنهاد دوم، این بار در اتاق خواب 
مواجه شــدند. این یکی کوچک تر بود، اما در رقابت با جسد بزرگ تر، کمتر خورده شده بود. پدر و 
مادر لوک، فشــار مالی را عامل این اتفاق می دانند اما به طور کامل این موضوع را باور نکرده اند. به 
همین خاطر آن ها از دوست دوران کودکی لوک یعنی آرون فالک، که اکنون پلیس فدرال در بررسی 

جرایم مالی است، می خواهند نگاهی دقیق تر به قضیه داشته باشد.

برادران سفدی
سال های فعالیت: ۲۰۰۷ تاکنون

 Heaven Knows( فیلم های قابل توجه: بهشــت می داند
What( ، اوقات خوش )Good Time(، الماس های تراش 

)Uncut Gems( نخورده
برادران ســفدی متولد دهه ی ۸۰، در منهتن و کوئینز 
هســتند. در سراســر فیلم های کوتاه و فیلم نامه ای، از 
 ،۲۰۰۹ )Daddy Longlegs( »جملــه »بابــا لنــگ دراز
»بهشــت می داند« ۲۰۱۵، »اوقات خــوش« ۲۰۱۷ و 
»الماس هــای تراش نخورده« ۲۰۱۹، و مســتند »لنی 
کوک« )Lenny Cooke( ۲۰۱۳، آن ها با شــور و شــوق 
نیویورک زشت و خشک را به زیبایی به تصویر کشیدند.

سینمای سفدی ها جاهایی است که عشق واقعی ادامه 
یابد و بیرحمانه نباشد. پدر در »بابا لنگ دراز« فرزندان 
بد سرپرست را دوست دارد. هارلی دوست پسر وحشتناک خود را دوست دارد. کانی برادرش نیک را 
به گونه ای دوست دارد که او را به موجودی بی منطق و بی رحم تبدیل کند که این البته غم انگیزترین 
فیلم آن هاست. در طول فیلم »الماس های تراش نخورده« شما انتظار دارید هوارد جولیا را رها کند 
یا خیانت کند )یا بالعکس( اما آن ها تنها از دوســت داشتن یکدیگر دست می کشند! جاشوا سفدی 
)انگلیســی: Joshua Safdie( و بن سفدی )انگلیســی: Ben Safdie( دو برادر اهل ایالات متحده آمریکا 
که بیشتر با نام برادران سفدی شناخته می شوند از کارگردانان و فیلمسازان مستقل ساکن نیویورک 
هســتند و اغلب در زمینهٔ فیلم و سینما با یکدیگر همکاری می کنند.جاشوا و بن سفدی با الهام از 
پدرشــان که از علاقه مندان سینما بود، ساخت فیلم را از سنین جوانی آغاز کردند. آنها در دانشگاه 
بوســتون تحصیل کردند.آشــفتگی دوران جوانی این دو که فرزندان طلاق به شمار می آیند، در آثار 
سینمایی آنها تأثیر گذاشته است.آنها با معمار مشهور موشه سفدی، نسبت خویشاوندی دوری دارند.

از آثار سینمایی آنها می توان به فیلم بابا لنگ دراز محصول سال ۲۰۰۹ میلادی اشاره کرد.

فرهنگ

دبیر کمیســیون هــوش مصنوعی گفت: مــا به عنوان 
کشــور اصلی زبان فارســی، باید مرجعیت آن را داشته 
باشــیم ولی در حال از دســت دادن ایــن مرجعیت و 
واگــذاری آن به هــوش مصنوعی هســتیم.به گزارش 
خبرگزاری مهر، ســید محمد محمدزاده ضیابری، دبیر 
کمیســیون هوش مصنوعی و علم داده ســازمان نظام 
صنفی رایانه ای، در بیست و ششمین نشست از سلسله 
نشســت های زبان شناخت که با موضوع »تقابل و تعامل 
هوش مصنوعی با خط و زبان فارســی« برگزار شــد، به 
طرح موضوعاتی چون: لزوم مهار کردن هوش مصنوعی 
با هدف پیش گیــری از آســیب ها و تهدیدهای آن در 
ابعاد فرهنگی و تربیتی، صیانــت از واگذاری مرجعیت 
زبان فارسی به هوش مصنوعی، لزوم داشتن مدل ایرانی 
توسعه در زمینه هوش مصنوعی نظیر »چت جی پی تی« 
و »LLL« فارسی متناسب با فرهنگ بومی، مسخر کردن 
هوش مصنوعی با هدف صیانت از فرهنگ و خط و زبان 
مان، هشدار در خصوص اختراع زبانی جدید توسط نسل 
L، لزوم توأم گرفتن جنبه هــای تهدید و فرصت هوش 
مصنوعی، ایجاد زیرســاخت های ملی در حوزه های پردازشــی و حکمرانی داده ها و اعتمادسازی در 
صنایع پرداخت.در ابتدا مهدی صالحی، مجری کارشناس این نشست، با اشاره به اوضاع آشفته زبان 
فارســی در تلاطمات عصر امروز گفت: امروز با یک موقعیت آنومی یا آشــوب در حوزه خط و زبان 
فارســی مواجهیم. گروهی خوشبینانه معتقدند که اتفاقی نیفتاده و اوضاع به سامان است و گروهی 
دیگر که در کف میدان عمل زبان فارسی هستند، روز به روز بر میزان نگرانی های شان افزوده می شود، 
همین دو دستگی نشان از اتفاقی دست کم مجهول دارد و فارغ از بدی و خوبی آن، شناخت آن مهم 
است.صالحی با اشاره به تغییر مدام دنیای جدید افزود: هوش مصنوعی مهم ترین بحث دنیا است که 
در کنار آن زبان ها نیز دســتخوش تغییر و اضمحلال می شوند؛ زبان فارسی نیز یکی از این زبان ها 
است. البته دیگر زبان های ایرانی و زبان های حوزه تمدنی جهان اسلام نیز برای ما مهم اند چون همان 
خطری که زبان ما را تهدید می کند، بقیه زبان ها را نیز تهدید می کند ولی زبان های دیگر فکر کردند 
و سند آینده پژوهی نوشــتند و برنامه ریزی کرده اند اما در زبان فارسی هیچ ره نگاشتی برای آینده 

احتمالی پیش رو نداریم.

ضیابری مطرح کرد؛
مرجعیت زبان فارسی با واگذاری به هوش مصنوعی از 

دست ایران می رود

سهم بازی های بومی از خرید نرم افزار 
بازی چه قدر است؟
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